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V  P r a z e  dne24 . 7 . 2O I3
Č.1. s-lv Hv n 560334/2013

Vážená paní inženýrko,

rea8uj i  na  Vaší pet i c i  ze  dne 26.  7 .2oI3 ,  kde j sem podrobně znoVu prově řovaI  dopravní  obsIuhu obIas t i  na
C ibu|ce  a  k  Vašim p ř ipomínkám sepsaným za  občanské sdruženíVám zasí|ám nás|edujícís tanov isko .

Vytvo ř i t  jednoduchou,  p řeh|ednou a  e fek t ivnísíť | inek  v  h| .  m.  Praze  neníúko lem,  k terý  by  se  daI  zv|ádnout
během jednoho dne, týdne ani jednoho roku. Nicméně právě období v záYí 2oI2 by|o první, ve kterém š|o
do j isté míry ap|ikovat novou koncepci rozvoje MHD v Praze, která by|a projektována d|e daných zásad. J imi
j sou nap ř .  vě tší využi tí  potenc iá |u  žeIezn ice ,  posí|ení  pá te řních I inek ,  nabídka aI te rnat ivního spo jení
tangenciá|ními I inkami, díky kter1im dochází k od|ehčení přetěžovaných úseků metra a tramvají, zvyšování
podí|u  vypravení kIoubových autobusů a naopak využívání  nízkokapac i tních autobusů pro  Ioká|ní  vazby .
Ap|ikace těchto a da|ších zásad př i  projektování | inek a integrovaného systému jako ceIku je úko|em
organizátora, kterým je spo|ečnost RoPID.

Zde je potřeba zdůraznit,  že zřízení tzv. metropol i tní sítě se nutně odvíje|o od f inančních prostředků
z rozpočtu h|. m. Prahy. V prvé řadě by|o nutné provést opt ima|izaci povrchové veřejné dopravy, a tím
reagovat na měnící se přepravní nároky cestujících' Za pos|edních něko|ik |et doš|o k výstavbě mnoha
nových obytných ce|ků,  vzn ika jí  obchodní a  admin i s t ra t i vní  cent ra  s  da|šími  pracovními  p ří |eži tos tmi .  Mění
se tak směry i  doby, kdy a jak jsou | inky využívány, což potvrzují opakovaně prováděné přepravní
průzkumy. Aby se podař iIo zefekt ivnit rozsáh|ou síť PID a zároveň nabídnout co nejširší veřejnost i  s|užbr,
veřejné hromadné dopravy, bylo nutné provést reviz i  dosavadní sítě | inek a odstranit takové souběhy
dopravních prostředků, jest l iže kapacita jednoho by|a natoIik dostatečná, aby převzala kapacitu druhého.

Autobusy | inky t23 jezdi|y ještě v době před vybudováním metra B původně pouze
v trase z Kava|írky na Šmukýřku. S výstavbou metra a nás|edným rozšíření | inek metra směrem k okrajovým
částem města se sta|o standardem, že va|ná část autobusových | inek na území Prahy za1íždě|a k metru a
t ramvajová  doprava se  dos ta|a  do pozadí .  P ř i  opt ima| i zac i  p rovozu minu|ý  rok  nedošlo  kz rušení dopravní
obs|uhy v žádné ob|ast i ,  hledalo se však takové řešení, kde bylo možno autobusovou dopravu nahradit
efekt ivnějším a kapacitnějším ko|ejovým systémem, ať je to tramvaj či železnice. Je tedy zřejmé, že prvním
možným krokem by|o uspořít autobusové výkony na místech, na kterých vedle sebe jezdí spo|ečně např '
autobus a tramvaj k jedné stanic i  metra'  Za zák|ad sítě hromadné dopravy na území města Prahy se
považuje koIejová síť metra a tramvají, do níž se postupně zapojují všechny žeIezniční tratě'  Autobusová
doprava by pak ve zbytku mě|a zabezpečovat přepravu především v tangenciá|ních směrech a tam, kde to
není ko|ejovou sítí reá|né.

Zastávka tramvaje se nachází v těsné b|ízkost i  výstupní autobusové zastávky Kava|írka. Tramvajová trať
z Andě|a  na Síd l iště  Řepy je  po generá|ní  rekonst rukc i  rea l i zované v  roce  2010 ve|mi  pohodIná ,  rych|á  a
nabízí dostatečnou přepravní kapacitu, kdy v pracovní dny ve špičkách jezdí po trat i  V trvalém stavu
4t ramvajové l inky .  Dohromady ty to  čty ř i  | inky  vdobě od 6:00 hod.  do  20:00 hod.  z  Kava|írky  na  Andě '
nabízejí 428 spojů (stav k červnu 2013). Trend provozování hromadné dopravy s co největším využitím
potenciá|u eko|ogické dopravy probíhá para|e|ně ve většině vyspě|ých zemích a městech, včetně měst



v České repubIice. ReaIizací zkrácení autobusu k nejb|ižšímu možnému průsečíku s komfortnějším a
ekologičtějším druhem dopravy nedochází k záměrnému poškozování cestujících v podobě prodIužování
jízdních dob.  P řes tupní ta r i f  umožňuje  p římá či  souběžná spo jení  eI im inovat  a  na|ézt  tak  urči tou f inanční
úsporu i  za cenu, že dochází ke zřízení přestupu v |oka|itách, kde k tomu existuje oprávněná možnost.

Poptávka na | ince I23 je průběžně s|edována a monitorována. Dne 10. dubna 2013 v čase od 6:00 do 20:00
hod. byI proveden kompIexní přepravní průzkumu, který v sobě zahrnovaI i  I inku 123. Nejvíce obsazeným
spojem za ce|é s|edované období, který však zda|eka nepřekročiI standard obsaditeInost i  (u autobusu
standardní dé|ky činí 60 cestujících), byl spoj odjíždějící v7:25 hod. ze zastávky Šmukýřka. Na svoj i
konečnou na Kava|írce dovez| 35 cestujících. Pokud by cestujícívyužiI i  kapacitu všech sedade|, pouze 5 osob
by ve vozid|e stá|o. Za ce|é s|edované časové obdobíto by| spoj s nejvyšším počtem př ivezených cestujících
na Kavalírku' V ce|kovém kontextu I inky by| pouze u jednoho jediného spoje za ce|ý den překročen standard
obsad i te|nost i '  By| to  spo js  od jezdem v  16:56 hod.  ze  zas táVky Kava|írka  směrem na Šmukýřku .

Samotné přestupování v zastávkách na Kava|írce není časově náročné ani nebezpečné' Přístup k zastávce
tramvají Kava|írka je vybaven světe|ným signal izačním zařízením a sp|ňuje veškeré technické normy.
K úrazům bohuže| dochází na ce|ém území města, j inou stránkou zůstává, zda za to může stav vozovky či
špatný přechod nebo naopak porušení pravide| ze strany chodců. Co se týče přestupování na autobusovou
|inku ]"67, odehrává se Ve stejné zastávce, na které z | inky 123 vystoupíte. V ranní přepravní špičce je
provozní intervaI na I ince 167 směřující na Andě| 5 minut, v sedIe 1O minut a v odpoIední špičce 6 minut. I
p řes  p řípadná zpoždění vzn ika jící  p ředevším kvů| i  s i |né ind iv iduá lní  automob i |ové dopravě  a  ne jsou tudíž
zapříčiněna dopravcem, nemůže být čekací doba de|ší než doba, kterou uvádíte jako minimá|ní. I přes Vaše
pochopite|né jednání s přestupem na autobus, který se odehrává ve stejné zastávce, Vám přesto doporučuji
využít ko|ejovou dopravu.

Jsem s i  však p|ně  vědom,  že pokud mě|a  některá  městská  část  |e t i té spo jení  | inkou MHD sdaným cí|em
uskutečněný přímým spojením a toto spojeníse přeruši|o, vyvo|á to určitou nespokojenost. Přesto bych by|
rád, aby se daná prob|ematika neřeši|a emočně, nýbrž věcně a s př ih|édnutím ke všemu výše uvedenému.

Závěrem zrekapitu|uj i ,  že je potřeba se na jakoukol i  takovou změnu podívat ekonomicky (všechna omezení
závisí na možnostech rozpočtu h|. m. Prahy), soI idárně (za ušetřené prostředky se zř izují | inky do obIastí,
kde | idé nemě|i MHD vůbec žádnou, či se posi|ujípřetížené |inky) a eko|ogicky (preference ko|ejové dopravy
na úkor s i ln iční, z|epšení životního prostředí). L inka ].23 obsluhuje ob|ast Cibu|ky a Šmukýřky stá|e na
stejných zastávkách. obdobné přestupování se koná na mnoha j iných |okal i tách v Praze s tím, že neexistuje
reá|ná možnost zavést všem cestujícím přímá spojenído vybraných cílů.

Věřím, že stanovisko k této problematice př i jmete s pochopením.

S pozdravem

Vážená paní
lng. Kát,a Adámková
V Cibu|kách 398121.
150 00 Praha 5

Na vědomí:
primótor hl. m. Prohy, zde
RoPlD, Rytířskó 1.0, 11.0 00 Praha 1
OKC MHMP, zde
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